

**MINISTRY OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS
BELARUSIAN STATE UNIVERSITY
FACULTY OF INTERNATIONAL RELATIONS
Department of International Law**

Annotation to the master's thesis

**THEORETICAL AND LEGAL FEATURES OF THE
ACTIVITIES OF JOINT VENTURES**

YANG YUE

Scientific supervisor-

PhD, Associate Professor

Sachek Aleksandr

Minsk, 2025

ANNOTATION

1. Structure and scope of the master's thesis: The thesis consists of a title page, list of abbreviations, introduction, overview of the research work, three chapters, and a conclusion, totaling 52 pages, 55 sources.

2. Keywords: JOINT VENTURE, ORGANIZATIONAL AND LEGAL FORM, FOREIGN INVESTMENT, ECONOMIC IMPACT, BELARUS-CHINA COOPERATION, GLOBALIZATION, TECHNOLOGICAL EXCHANGE.

3. The Content of the Work: The research focuses on Belarus-China joint ventures (JVs), analyzing the dynamics of JV establishment, foreign investment structures, and their economic consequences. It is dedicated to the theoretical foundations and legal mechanisms (national and international) of joint activities, evaluates JVs' role in industry and trade, identifies challenges like dependence on foreign capital and sectoral imbalance, and aims to optimize inter-state cooperation for sustainable development.

The study comprehensively explores the theoretical and legal aspects of JVs in Belarus-China cooperation, analyzing the dynamics of their establishment, foreign investment structures, and economic impact. The research object is the social relations arising from JV establishment and operations, emphasizing their role in Belarus' key economic indicators, theoretical foundations, legal features, and practical functions.

Using general scientific methods (systematic, synthesis and analysis, dialectical) and specialized methods (legal modeling, comparative-legal, historical-legal), the findings show JVs stimulate economic growth through \$4.5 billion in foreign direct investment (as of 2019), contributing 5.9% to employment and 17.5% to foreign trade, with 53% of investments concentrated in manufacturing.

Effective cooperation models like the China-Belarus Industrial Park "Great Stone" (attracting over \$2.1 billion in investment and creating 8,000 jobs) are analyzed, along with operational risks (economic barriers, cultural challenges). Recommendations prioritize legal reforms, sectoral diversification (e.g., IT), and knowledge exchange to optimize JV advantages and sustainability.

The study's novelty lies in integrating theoretical approaches (e.g., OLI paradigm) with empirical data on investment, employment, and trade, addressing legal issues within TRIPS, and offering insights into JV dynamics in post-Soviet Eastern Europe with tailored policy suggestions for emerging markets.

АННОТАЦИЯ

1. Структура и объем магистерской диссертации: диссертация состоит из титульного листа, перечня аббревиатур, введения, общей характеристики работы, трех глав и заключения, общим объемом 52 страницы, количество использованных источников -55.

2. Ключевые слова: СОВМЕСТНОЕ ПРЕДПРИЯТИЕ, ОРГАНИЗАЦИОННО-ПРАВОВАЯ ФОРМА, ИНОСТРАННОЕ ИНВЕСТИРОВАНИЕ, ЭКОНОМИЧЕСКИЙ ВЛИЯНИЕ, СОТРУДНИЧЕСТВО БЕЛАРУСЬ-КИТАЙ, ГЛОБАЛИЗАЦИЯ, ТЕХНОЛОГИЧЕСКИЙ ОБМЕН.

3. Содержание работы:

Исследование сфокусировано на белорусско-китайских совместных предприятиях (СП), анализируя динамику их создания, структуры иностранных инвестиций и экономические последствия. Рабочая тема направлена на теоретические основы и правовые механизмы (национальные и международные) совместной деятельности субъектов. Оценивается роль СП в промышленности и торговле, выявляются вызовы, такие как зависимость от иностранного капитала и секторная несбалансированность, с целью оптимизации межгосударственного сотрудничества для устойчивого развития.

Основными задачами исследования являются комплексное изучение теоретических и правовых аспектов СП в белорусско-китайском сотрудничестве, анализ динамики их создания, структуры иностранных инвестиций и их экономического влияния. Объектом исследования являются общественные отношения, возникающие в процессе создания и деятельности СП в контексте белорусско-китайского сотрудничества, с акцентом на роль в ключевых экономических показателях Беларуси, теоретические основы, правовые особенности и практическое функционирование.

Используются общие научные методы (системный, синтез и анализ, диалектический) и специальные (правовое моделирование, сравнительно-правовой, историко-правовой). Результаты показывают, что СП стимулируют экономический рост через прямые иностранные инвестиции (4,5 млрд долл. США по 2019 г.), вклада в занятость (5,9%) и внешнюю торговлю (17,5%), но отмечен секторный дисбаланс (53% инвестиций в производстве).

Рассматриваются эффективные формы взаимодействия, как Китайско-Белорусский индустриальный парк «Великий камень» (привлечение более 2,1 млрд долл. инвестиций, создание 8000 рабочих мест), а также operational risks (экономические барьеры, культурные desafios). Рекомендуются придавать приоритет правовым реформам, секторной диверсификации (например, в ИТ) и

обмену знаниями для оптимизации преимуществ и устойчивости СП.

Методы исследования — Общенаучные методы познания: системный, синтеза и анализа, диалектический; специальные методы познания: правового моделирования, сравнительно-правовой и историко-правовой.

Новизна исследования заключается в интеграции теоретических подходов (парадигма OLI) с эмпирическими данными по инвестициям, занятости и торговле, а также focus на правовых проблемах в рамках TRIPS и адаптивных моделях, таких как «Великий камень», предлагая индивидуальные рекомендации для развивающихся рынков.